
1851 ' 2011 65: 1. beh. af f. t. 1. om ændr. i 1. om off. forsorg (plejehjem for kronisk syge). 1852 

[Socialministeren.] . 
ved hurtigt udvalgsarbejde kan nå til 
enighed om at gennemføre denne lov. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Kaj Andresen: Jeg tillader mig at fore- 
slå, at lovforslaget henvises til et udvalg på 
17 medlemmer. 

Uden forhandling eller afstemning 
vedtoges dette forslag. 

Formanden: Der er ikke mere at foretage 
i dette møde. I 

Folketingets næste møde afholdes i mor- 
gen, fredag den 21. januar, kl. 13. med føl- 
gende dagsorden: 

1) Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående: 

Forslag til lov om ændringer i lov om 
offentlig forsorg og lov om folkeforsik- 
ring (vedrørende plejehjem for kronisk 
syge og rentemodtagere optaget i alder- 
domshjem og plejehjem). 

2) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov nr. 69 
af 7. marts 1952 om oprettelse af have- 
brug og havelodskolonier m. m. 

3) Første behandling af.' 

Forslag til lov 0)11 ændring i lov om ud- 
øvelse af lægegerning. 

4) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændring i lov om ud- 
øvelse äf tandlægevirksomhed. 

5) Første behandling af: 

Forslag til lov om euforiserende stoffer. 

Mødet hævet kl. 14. 

44. møde.  

Fredag den 21. januar kl. 13. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående forslag til lov om ændringer i lov om 
offentlig forsorg og lov om folkeforsikring 
(vedrørende plejehjem for kronisk syge og 
rentemodtagere optaget i alderdomshjem og 
plejehjem). 

Valgt blev: Kaj Andresen, Bundvad, Ur- 
ban Hansen, Aage Knudsen, Holger Larsen, 
Mørk, Sofie Pedersen, Edel Saunte, Conrad 
Kofoed, Søren Andersen, N. Chr. Christen- 
sen, Foged, Ellen Poulsen, Gertie Wandel, 
Fibiger, Gottschalck-Hansen og Svend Jør- 
gensen. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag, til lov om 
ændring al, lov nr. 69 af 7. marts 1952 om 
oprettelse af havebrug og havelodskolonier 
m. Mt. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
891; udvalgets betænkning findes i tillæg 
B. sp. 149). 

Udenfor betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, det stillede æn- 
dringsforslag og spørgsmålet om lovforsla- 
gets overgang til tredie behandling sattes 
til forhandling under eet. 

Ordføreren (Chr. Thomsen): Som det frem- 
går af betænkningen, har der været afholdt 
4 udvalgsmøder og et samråd med land- 
brugsministeren. Der har i udvalget været 
fremsat det ønske, öm det ikke var muligt 
at sammenarbejde dette lovforslags bestem- 
melser med selve statshusmandsloven, og I 
for at forsøge, om dette er muligt, har mi- 
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[Chr. Thomsen.] 
nisteren stillet et ændringsforslag, der går 
ud på, at loven kun får yderligere gyldig- 
hed for finansåret 1955-56 og ikke som 
først foreslået også for 1957-58. Udvalget 
er iøvrigt enigt om, at lovens § 2, stk. 1, 
skal forstås således, at folk, der ønsker lån 
til installering af varmeanlæg i såkaldte 
koldhuse, kan få lån i henhold til denne 
paragraf. Udvalget tiltræder det af den 
højtærede landbrugsminister stillede æn- 
dringsforslag og anbefaler iøvrigt lovforsla- 
get til vedtagelse. 

Landbrugsministeren (Smørum): Jeg vil 
gerne takke udvalget for den gode, saglige 
forhandling, vi havde under samrådet om 
dette lovforslag. Jeg takker for den enstem- 
mige tilslutning til dets gennemførelse her 
i folketinget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Ændringsforslaget, § 1, således ændret, 
§§ 2 - 4  og lovforslagets overgang til tredie 
behandling 

vedtoges uden afstemning. 

Første næstformand (Arnth Jensen): Jeg 
foreslår, at lovforslaget går direkte til tredie 
behandling uden fornyet udvalgsbehandling. 
Hvis ingen udtaler sig imod dette forslag, 
betragter jeg det som vedtaget. (Ophold). 
Det er vedtaget. 

Den følgende sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om æn- 
dring i lov om udøvelse af lægegerning. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 653; 
fremsættelsen findes i tidenden sp. 1763). 

Første næstformand (Arnth Jensen): Sam- 
men med denne sag foretages de to følgende 
på dagsordenen opførte sager, nemlig: 

Første behandling af forslag til lov om æn- 
dring i lov om udøvelse af tandlægevirksom- 
hed 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 651; 
fremsættelsen findes i tidenden sp. 1763) 

00'<:> 

Første behandling af forslag til lov o M 
euforiserende stoffer. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 641; 
fremsættelsen findes i tidenden sp. 1763). 

Lovforslagene sattes til forhandling. 

Mørk: De tre lovforslag, som her er til 
behandling, vil sikkert få en let gang gen- 
gem det høje folketing. De er jo hver især 
een side af samme sag, og de er baseret på 
en betænkning, der er afgivet af det af in- 
denrigsministeriet den 10. november 1950 
nedsatte udvalg, en betænkning, som efter 
min mening giver et klart billede af et til- 
tagende misbrug af narkotika eller, som 
det nu skal kaldes, euforiserende stoffer. 

Antallet af eufomaner i Danmark anslås 
til at ligge et sted mellem 1 000 og 2 000, 
mens tallene i Norge, Sverige, Holland og 
England ligger langt lavere. Hvis man ser 
på forbruget af disse stoffer i de forskellige 
lande, må man konstatere, at vi også her- 
hjemme ligger i toppen. Ifølge en interna- 
tional statistik fra 1951 androg forbruget 
herhjemme 28 kg pr. 1 million indbyggere, 
mens de førnævnte landes forbrug ligger 
væsentligt under vort; Norge har således et 
forbrug på 18 kg og Sverige 11,8 kg. Disse 
tal viser, at der er ved at ske en alvorlig 
udvikling på dette område. Dertil kommer, 
at tiden er løbet fra den gældende opiums- 
lov, som er ca. en snes år gammel, ikke , 
mindst fordi de euforiserende stoffer har 
skiftet karakter i de senere ål og ikke læn- 
gere samler sig om opium og morfin; de er 
nu i stigende grad baseret på amfetamin- 
midler, hvorunder bl. a. hører de såkaldte 
ferietabletter, mecodrinforbindelser m. v., 
og det er jo om disse stoffer, smughandelen 
særligt samler sig, velsagtens også fordi 
disse midler hidtil ikke har været dækket 
af opiumslovens straffebestemmelser. 

Forslagenes formål er at bremse og be- 
kæmpe det misbrug, som finder sted af de 
euforiserende stoffer, og' der er for mig in- 
gen tvivl om, at disse nye lovregler vil 
være velegnede hertil, fordi de går til on- 
dets rod, idet man nemlig gennem denne 
lovgivning forsøger at afskære eufomane 
personer fra deres forsyningskilder til stof- 
ferne. 

Jeg skal ikke komme ind på forslagenes 


